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 در رابطه با شرایط جدید دیپلماسی ایران باید بگویم که دونالد 
ترامپ، در دوره اول ریاست جمهوری خود پیامی را برای مقام 
معظم رهبری ارسال کرد و خواهان گفت وگو بود ولی این درخواست 
از سوی مقام رهبری رد شد. در آن زمان ترامپ انگیزه زیادی داشت 
ک اوباما و مجموعه دموکرات ها بگوید من دیپلماسی را  تا به بارا
از شماها بهتر و موثرتر بلدم و تفاهمی بهتر را شکل خواهم داد. 
مبنای تلاش ترامپ همین انگیزه بود که البته نتوانست توفیقی 
کثری هم رفت و روشن شد که  داشته باشد. به سراغ فشار حدا
آن روش هم به نتیجه نمی رسد و بی فایده است. در سوی دیگر 
اروپایی ها در مورد توافق ایران و آمریکا حساسیت هایی دارند 
و باتوجه به قطعنامه های موجود باید تا ابتدای پاییز و قبل از 
رسیدن زمان به کارگیری احتمالی مکانیزم ماشه، توافق حاصل 
شود. بنابراین شرایط به سمتی رفته که کاخ سفید وارد عمل شده 
و قرار است براساس محتوا و درونمایه برجام، طرف ها وعده ها و 
قرارهای جدیدی به امضا برسانند. توجه داشته باشید همان طور 
کید داشتند ایران در برنامه های  که مقامات کشور هم بارها تا
دفاعی و پروژه های هسته ای بحثی ندارد چون بنا بر فتوای مقام 
رهبری روند فعالیت های هسته ای جمهوری اسلامی مشخص 
است. برآورد من این است که همانند برجام به سمت یک توافق 
قابل قبول خواهیم رفت. ما جامعه متکثری داریم و در ادامه باید 
اجازه نقد و مخالفت هایی داده شود و دلایل مخالفت ها همین 
متکثر بودن است. برخی نان خود را از این وضعیت در می آورند و 
کاسب تحریم محسوب می شوند و برخی واقعا بر مبنای اعتقاد قلبی 
خود فکر می کنند و می گویند ما نباید با ایالات متحده وارد گفت وگو 
کرات  شویم. اما این ها دلیل نمی شود که بگوییم هر که با مذا
مخالفت دارد، بد است. این موضوع نشان دهنده پویایی و انسجام 
و سرزندگی جامعه ما است. عده زیادی موافقند، عده ای مخالفند 
و برخی نیز ممتنع نظر می دهند، بنابراین نباید در این زمینه 
کره کننده  دغدغه داشته باشیم. آن چه که مهم است، مقامات مذا
کره  و دستگاهی است که اجازه را صادر کرده و باید اصل کلی مذا
را پیش ببرند. بسیار بعید است بعد از اینکه توافقی شکل بگیرد، 
کسی بخواهد با نتایج آن مخالفت کند، اما روشن است تا زمانی که 
نتیجه ای حاصل نشده و گفت وگوها ادامه دارد، هر شخص و هر 

کرات هر نظری داشته باشد.  جریانی آزاد است درباره مذا

کرات هسته ای و نقدها  مذا
سخــن روز

کو می رود   پزشکیان به با
امیل صفراُف، معاون کنسولی که برای برگزاری 
سومین کمیسیون مشترک کنسولی با مجتبی 
شصتی کریمی، همتای ایرانی خود به تهران 
آمده بود، در ادامه کمیسیون مشترک با وحید 
جلال زاده، معاون کنسولی ایرانیان وزارت امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران ملاقات کرد. 
جلال زاده در این مورد گفت: سفر پزشکیان 
رئیس محترم جمهوری اسلامی ایران در آینده 
نزدیک به جمهوری آذربایجان را نشانه اراده 
رئیس جمهور ایران برای ارتقای روابط دو کشور 
دانست. مسائل کنسولی نباید سد راه روابط 
که در این  دو کشور باشد و ما باید با تلاشی 
زمینه می کنیم مسائل و مشکلات کنسولی اتباع 
دو کشور را از میان برداریم که به نفع دو کشور 
می باشد. امیل صفراُف نیز در این دیدار گفت: 
از سفر به تهران بسیار خوشحالم و ماهم در 
جمهوری آذربایجان در پی پیشرفت روابط دو 

کشور هستیم.

  اهمیت نشاط و مشارکت اجتماعی
جبار کوچکی نژاد، نماینده مردم رشت در 
مجلس شورا گفت: »نشاط اجتماعی یکی از 
ضروریاتی است که هر جامعه ای چه مذهبی و 
چه غیرمذهبی به آن نیاز دارد. حکومت های 
هزینه های  مردم  کردن  نشاط  با  برای  دنیا 
بسیاری را انجام می دهند تا مردم را در شادی 
نگه دارند. شادی فرصت خوبی برای مردم است 
تا انسجام را به آنان بازگرداند و سلامت روان آنان 
را تقویت کند. بسیاری از مزایایی که شادی دارد 
در غم و اندوه وجود ندارد؛ بنابراین در ماه هایی 
که مناسباتی غیر از غم و اندوه وجود دارد، باید 
مناسبات شادی مردم فراهم شود. هرچه قدر 
شادی مردم بیشتر باشد، مشارکت آنان در امور 
حکومتی و سیاسی نیز تقویت خواهد شد و 
پایداری حکومت بیشتر خواهد شد و مردم به 

آینده امیدوار خواهند بود.«
 

احضار سفیر ایران در بیروت
مجتبی امانی سفیر ایران در لبنان را به دلیل 
اظهارنظر وی درباره انحصار تسلیحات در پلتفرم 
کردند. پیش تر مجتبی امانی  ایکس احضار 
در توییتر خود نوشته بود: »پروژه خلع سلاح 
توطئه ای آشکار علیه ملت هاست. در حالی 
که آمریکا همچنان پیشرفته ترین تسلیحات و 
موشک ها را به رژیم صهیونیستی عرضه می کند، 
کشورها را از تسلیح و تقویت ارتش خود باز 
می دارد و به بهانه های مختلف کشورهای دیگر را 
برای کاهش یا نابودی زرادخانه خود تحت فشار 
قرار می دهد.  ما در جمهوری اسلامی ایران به 
جدیت این توطئه و تهدید آن برای امنیت مردم 
منطقه واقف هستیم و دیگران را از افتادن در 
دام دشمن برحذر می داریم و حفظ بازدارندگی 
کمیت و استقلال است و  اولین خط دفاعی حا

نباید خدشه ای به آن وارد کرد.«

بسته  سرمایه گذاری و توسعه کسب 
و کارهای سبز در حال تدوین است

رئیس سازمان محیط زیست پس از حضور 
در کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و 
محیط زیست مجلس اظهار داشت:  در این 
نشست گزارشی از اقدامات انجام شده در 
راستای تکالیف برنامه هفتم ارائه و وضعیت 
شینا  شد.  تشریح  تکلیفی  آیین نامه های 
انصاری  درباره برنامه های این سازمان در سال 
جاری عنوان کرد: با توجه نامگذاری امسال به 
عنوان سرمایه گذاری برای تولید، این سازمان 
در حال تهیه بسته ای برای سرمایه گذاری 
، توسعه کسب و کارهای سبز و استفاده  سبز
از فناوری های سبز برای ایجاد اشتغال سبز 
است. وی به مشکلات جدی در حوزه منابع 
کنون بالغ  انسانی اشاره کرد و هشدار داد: هم ا
بر ۵۰ درصد پست های این سازمان بلاتصدی 
است و به زودی همراه با بازنشستگی تعداد 
دیگری از نیروها، این کمبود شدیدتر می شود. 
که مسئولیت  به ویژه در حوزه محیط بانی 
حفاظت از مناطق تحت مدیریت را بر عهده 

دارد.

  اولویت  تهدیدات 
در سطح ملی مشخص شده است

رئیس سازمان پدافند غیر عامل با بیان 
اینکه برآورد تهدیدات در پنج حوزه شیمیایی، 
هسته ای، الکترونیک، سایبری و امنیت ملی 
انجام و اولویت ها در سطح ملی مشخص شده 
کید کرد: هر دستگاه اجرایی موظف  است، تا
است بر اساس این اولویت ها برنامه های 
کند. سردار غلامرضا جلالی  خود را تنظیم 
در  به ویژه  عملیاتی،  حوزه های  در  گفت: 
حوزه  آماده باش و نیز مواجهه با تهدیدات، 
دستورالعمل های اجرایی جدیدی تدوین 
شده است. این دستورالعمل ها به استانداران 
قرار  و  شده  ابلاغ  استان ها  کل  مدیران  و 
است اقدامات اجرایی در سطوح فوریتی، 
در  شود.  دنبال  بلندمدت،  و  میان مدت 
شرایط مختلف، الزامات اجرایی برای استان ها 
که باید مستمر پیگیری شود.  به روز شده 
وی افزود: مثلاً در شرایط بحرانی و هنگام 
باید  استان ها  تهدیدات،  وضعیت  تغییر 
آماده دریافت دستورات عملیاتی از سازمان 
پدافند غیرعامل باشند و با هماهنگی سایر 

دستگاه ها، اقدامات لازم را انجام دهند. 

  احمد بخشایش اردستانی
 تحلیلگر مسائل سیاسی

خبــــر
 حسین مرعشی: 

کشور حداقل چهار حزب می خواهد
کرات  آرمان ملی: دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی درمورد مذا
کرات مسقط نشان داد  بین ایران و آمریکا اظهار داشت: مذا
می شود  القاء  کره  مذا مخالفین  توسط  که  چیزی  برخلاف 
موقعیت جمهوری اسلامی و جایگاه ایران در منطقه خلیج 
فارس و خاورمیانه آنقدر مستحکم است که می تواند برای امنیت 
خاورمیانه و آرامش در منطقه خلیج فارس سازنده و کارساز باشد. 
کرات استحکام نظام را نشان داد و خوشبختانه در مسیر  این مذا
بهبود قرار گرفتیم. ملت ایران، کشور ایران مستوجب زحمات 
جدید نبود. حسین مرعشی گفت: ملت ایران ملت نجیبی است، 
ملتی است که همیشه صلح طلب بوده و خوشبختانه جایگاه رفیع 
کرات برای دنیا کاملاً مشخص شد. الان در  ملت ایران در این مذا
کره هستند؛ اول نتانیاهو، که ایده او این  دنیا سه گروه مخالف مذا
کرات با ایران از نوع توافق با لیبی باشد! ولی دیدیم که  بود مذا
خیلی خیلی متفاوت شد. دوم تندروهای داخلی که نمی توانند 
درک روشنی از سیاست و تعامل بین المللی داشته باشند، و سوم 
گروه های اپوزیسیون خارج از کشور که آن ها هم کاملاً مات شدند. 
وی افزود: ایران برای حل و فصل مسائل بسیار پیچیده اقتصادی 
مثل کسری بودجه، وضع بانک ها، سرمایه گذاری، کمبود برق 
، وضعیت بنزین، و همه مسائلی که  نسبت به مصرف، کمبود گاز
به اسم ناترازی ها با آن مواجه هستیم، نیازمند سرمایه گذاری و 
تکنولوژی است، از طرفی آمریکایی ها هم می خواهند فاصله رشد 
اقتصادشان را با چین زیاد کنند. راهبرد اساسی در آمریکا این است 
که نباید چین به اقتصاد آمریکا نزدیک شود. آمریکا می خواهد 
اقتصادش را رشد بدهد، پس به نوعی می توان گفت که در شرایط 
امروز موضوع اقتصاد نقطه تلاقی مشترک ما و آمریکایی هاست. 
این فعال سیاسی و مدیر اجرایی با سابقه با اشاره به اهمیت 
موضوع اقتصاد و تمرکز بر موضوع تحقق شعار سال و سرمایه گذاری 
برای تولید با جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی، بیان کرد: 
بنابراین هم ما و هم آمریکایی ها نیاز داریم که روی موضوع اقتصاد 
تمرکز کنیم. دیپلماسی اقتصادی می تواند زمینه را برای حل و 
فصل تدریجی مسائل و اختلافات بین ایران و آمریکا را فراهم کند 
به نظر می رسد آقای پزشکیان نیز موضوع سرمایه گذاری را خیلی 
جدی گرفته است. مرعشی در پاسخ به این سوال که دیروز ظاهرا 
وزیر کشور نشستی با مسئولین احزاب داشته است. ارتباط دولت 
با احزاب چگونه است؟« پاسخ داد: من به احترام آقای وزیرکشور 
به جلسه رفتم، ولی اصلا قبول ندارم که ما در مملکت ۱۲۰ حزب 
داشته باشیم؛ این یعنی ما اصلا حزب نداریم نه اینکه ۱۲۰ حزب 
داشته باشیم! مگر در ایران ۱۲۰ نحله فکری و سیاسی وجود دارد 
گر آقای پزشکیان  که به تبع آن ۱۲۰ حزب داشته باشیم؟ حال ا
از این گردنه اقتصادی عبور کرد و مشکلات مردم حل و فصل 
شد، می توانیم سامان سیاسی کشور و تقویت احزاب را به ایشان 
کثر ۴ حزب می خواهد،  پیشنهاد بدهیم. به نظر من کشور حدا
چون ما ۴ نحله فکری اصولگرایان میانه، اصولگرایان رادیکال، 
اصلاح طلبان میانه و اصلاح طلبان رادیکال داریم، بیش از این ۴ 
نحله در کشور تفکر دیگری وجود ندارد و واقعیت ندارد. بعد هم 
باید بپذیریم که هر نحله فکری به اندازه وزن رأی و نفوذی که در 
مردم دارد به همان اندازه در حکومت حرف بزند. اصلا نباید کسی 
حذف شود، ولی هر کس باید به اندازه وزنش حرف بزند، نه اینکه 
کثریت. وی تصریح کرد: افزایش  کسی که وزنی ندارد بنشیند جای ا
قدرت استانداران کار خیلی خوبی است، ولی اینکه در اوایل کار 
نوعی از فدرالیسم مطرح شده بود، این مدل برای ایران مناسب 
نیست. افزایش اختیارات استانداران خوب است. ما زمانی که 
استاندار شدیم اختیاراتی داشتیم که الان استانداران آن اختیارات 
را ندارند. و به تدریج با افزایش نقش نهادهای نظارتی، همه 
گر  اختیارات را گرفتند، آن کارهایی که من در کرمان انجام دادم ا
الان می خواستم انجام دهم یک مورد از آن ها را هم نمی توانستم!

جمهور  رئیس  ملی:  آرمان    
نشستی با استاندار و اعضای مجمع 
نمایندگان استان لرستان، ضمن 
موجود،  وضعیت  دقیق  بررسی 
نیازهای  و  چالش ها  ظرفیت ها، 
اولویت دار استان، بر اهتمام دولت 
برای تحقق توسعه ای متوازن، پایدار 
و مبتنی بر عدالت در این استان 
کید کرد. مسعود پزشکیان، در این  تأ
نشست با تصریح بر اینکه »توسعه 
بدون چشم انداز و هدف گذاری 
منابع  اتلاف  به  منجر  اصولی، 
خواهد شد«، اظهار داشت: دولت 
به دنبال توسعه ماندگار در استان 
لرستان است؛ توسعه ای که با رفع 
ریشه ای مشکلات و نه صرفاً پاسخ 
مقطعی به نیازها، زمینه پیشرفت 
واقعی را فراهم سازد. رئیس جمهور 
از  مسیر  این  در  اینکه  بیان  با 
نظرات و دیدگاه های نمایندگان 
مردم استفاده خواهد شد، افزود: 
تمرکززدایی از منابع و اعتبارات، 
یکی از رویکردهای مهم دولت در 
زمینه توزیع عادلانه امکانات در 

سطح استان هاست. رئیس جمهور 
را  لرستان  آبی  از منابع  حفاظت 
از  ضروریات جدی در این  یکی 
استان عنوان کرد و گفت: مصوبات 
مربوط به آبخیزداری در استان، از 
سوی دولت پیگیری خواهد شد و 
تلاش خواهیم کرد تا با اجرای این 
مصوبات، از منابع طبیعی استان 
حفاظت شود. پزشکیان در ادامه 
به اهمیت سرمایه گذاری هدفمند 
در استان اشاره کرد و اظهار داشت: 
و توسعه  از جذب سرمایه  پیش 
صنایع، باید ظرفیت ها، زمینه ها 

و زیرساخت های توسعه صنعتی 
در استان به دقت ارزیابی شود تا از 
تکرار تجربه بنگاه های زیان ده در 
گردد. رئیس  استان ها جلوگیری 
اولویت های  به  اشاره  با  جمهور 
مطالبات  به  پاسخ  در  دولت 
لرستان  نمایندگان  و  استاندار 
تصریح کرد: توسعه و تقویت شبکه 
جاده ای، تکمیل پروژه های ریلی و 
تأمین انرژی پایدار از طریق احداث 
نیروگاه های تجدیدپذیر و اتمام 
سدهای نیمه تمام، سه محور اصلی 
برنامه های دولت برای تحول در 

زیرساخت های لرستان خواهد بود. 
کید کرد: رفع  پزشکیان همچنین تأ
مشکلات حوزه بهداشت و درمان، 
آموزش و معیشت در استان های 
جمله  از  محروم  و  کم برخوردار 
لرستان، بر مبنای عدالت در دستور 
کار دولت قرار دارد. رئیس جمهور 
یکی  را  آموزشی  عدالت  توسعه 
دیگر از اولویت های دولت برشمرد 
و اظهار داشت: استاندار محترم 
اهداف و برنامه های دولت در زمینه 
رفع کمبود تجهیزات و بهبود فضای 
آموزشی استان را با جدیت دنبال 
کرد تا زمینه رشد و تعالی  خواهد 
فرزندان لرستان در شرایطی برابر 
گردد.  کشور فراهم  با سایر نقاط 
از  دیگری  بخش  در  پزشکیان 
این نشست و در پاسخ به برخی 
مطالبات استاندار و نمایندگان، در 
تماس های تلفنی با وزیر نفت و وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، دستور 
ح شده و  بررسی فوری مسائل مطر
برگزاری جلسه ویژه برای پیگیری 

آن ها را صادر کرد.

رئیس جمهور:

 دولت مصمم به تحول زیرساختی در لرستان 
با رویکردی متوازن و عادلانه است

کات زیادی میان  اشترا
ایران و تاجیکستان 

وجود دارد

  وزیر کشور پس از دیدار با همتای 
تاجیکستانی خود رمضان رحیم زاده 
اظهار داشت: با سفر جناب آقای 
فصل  تاجیکستان،  به  پزشکیان 
کشور  دو  میان  روابط  از  جدیدی 
آغاز شد. رئیس جمهور تاجیکستان 
و  تعمیق  بر  ویژه ای  کید  تأ نیز 
توسعه این روابط داشت. اسکندر 
کات فراوانی در  مومنی گفت: اشترا
حوزه های فرهنگی، تاریخی، دینی 
ایران و تاجیکستان  زبانی میان  و 
وجود دارد. در این دیدار قرار بر این 
شد که روابط دوجانبه در همه ابعاد 
گسترش پیدا کند. وی افزود: امروز 
یک سند همکاری میان وزارت کشور 
ایران و تاجیکستان در حوزه های 
امنیتی، اتباع و مبارزه با مواد مخدر 
از  شد  توافق  همچنین  شد.  امضا 
تجهیزات  و  آموزشی  ظرفیت های 
کشور استفاده بیشتری  پلیسی دو 
گیرد. همچنین با توجه به  صورت 
کات فراوان، تعاملات امنیتی و  اشترا

انتظامی تعمیق و تقویت شود. 

کرات فنی  آرمان ملی: امروز چهارشنبه مذا
ایران و آمریکا در مسقط بر اساس آنچه قبلا اعلام 
شد بود؛ آغاز خواهد شد. رسیدن به این بخش از 
کرات سیاسی  کره حیرت انگیز است چرا که مذا مذا
کرات فنی  باید به تفاهمی رسیده باشد که مذا
براساس آن آغاز شود و با توجه به فضای بسیار 
سرد بین ایران و آمریکا حتی پیش بینی تفاهم 
کرات  کنون مذا سیاسی هم وجود نداشت اما ا
در دو جلسه به میزان ده ها جلسه پیشروی کرده 
است. سوالی که اینجا مطرح می شود این است که 
چگونه این سطح از پیشرفت حاصل شده است؟ 
به نظر باید برای پاسخ به این سوال کمی به عقب 
برگشت و پاسخ آن را در علت خروج آمریکا از برجام 
دانست. در آن زمان که آمریکا از برجام خارج شد 
رسانه ها علت آن خروج را در عدم نفع آمریکا از 
توافق هسته ای می دانستند. در این معنا که بر 
طبق برجام سرمایه گذاران اروپایی، چینی و روسی 
به ایران آمده و توانستند به موفقیت هایی در عقد 
قرارداد برسند اما آمریکایی ها هیچ نفعی از بخش 
اقتصادی برجام نداشتند و به قول معروف سر خود 
را بدون کلاه دیدند. لذا در یک حرکت غیر منطقی و 

غیر حقوقی از برجام خارج شدند. 
 نقطه پایان تنش

گرچه همان دولت در آمریکا در قدرت قرار  ا
کرده و رئیس جمهوری  گرفته، اما شرایط تغییر 
آمریکا به مقامات ایران نامه نوشته و البته کسی 
از مفاد این نامه خبر ندارد اما بعد از این نامه و 
به فاصله چند هفته شاهد کاهش سطح تنش 

در منطقه بودیم. البته در بازه ای به علت برخی 
تحرکات رسانه ای صهیونیست ها و تلاش برای بالا 
بردن سطح تنش، در کنار انتقال سنگین تجهیزات 
نظامی آمریکا به منطقه، تنش بین ایران و آمریکا 
افزایش یافت اما زمانی که علی لاریجانی مشاور 
مقام معظم رهبری در صداوسیما حاضر شد و 
گر به تاسیسات هسته ای  ضمن تهدید جدی که ا
ایران حمله شود ایران دکترین هسته ای خود 
را تغییر خواهد داد، اعلام کرد که همه از جمله 
شرکت های آمریکایی می توانند به ایران آمده و 
سرمایه گذاری کنند. بعد از این اظهارات بود که 
تنش ها کاهش نسبی یافت تا اینکه زمان و مکان 

کرات روشن شد.  مذا
کید بر سرمایه گذاری   تا

کرات آغاز شده است مجددا  اخیرا نیز که مذا
موضعی از سوی کارشناسان اقتصادی در تهران به 
منظور سرمایه گذاری آمریکایی ها شنیده می شود 
که البته با مخالفت تندروها در تهران روبه رو نشده 
است. عباس عراقچی تلویحا به عنوان رسمی ترین 
مقام ایرانی در ارتباط با کشورهای خارجی، خبر 
از آمادگی ایران برای سرمایه گذاری شرکت ها و 
سرمایه گذاران آمریکایی در ایران داد. وزیر امور 
خارجه پس از لغو سخنرانی خود در بنیاد کارنگی 
که قرار بود دوشنبه ۱ اردیبهشت به صورت مجازی 
انجام شود، متن سخنرانی خود را منتشر کرد. در 
بخشی از متن این سخنرانی آمده است: ایران 
مدت هاست نشان داده که آماده است با ایالات 
متحده بر پایه احترام متقابل و جایگاه برابر وارد 

تعامل شود. این شامل به رسمیت شناختن حقوق 
کنندگان پیمان عدم  ما به عنوان یکی از امضا
اشاعه هسته ای )NPT( نیز می شود، در ادامه این 
نامه با توجه به فرصت سرمایه گذاری در ایران برای 
شرکت های آمریکایی آمده است. ایران هرگز مانع 
همکاری های اقتصادی و علمی با ایالات متحده 
نشده است. مانع اصلی، دولت های پیشین آمریکا 
بوده اند که اغلب تحت تأثیر گروه های ذی نفوذ 
که اخیراً در  خاص عمل می کردند. همان طور 
صفحات روزنامه واشینگتن پست توضیح دادم، 
کشور  که  فرصت اقتصادی هزار میلیارد دلاری 
ما ارائه می دهد، می تواند به روی شرکت های 
شرکت هایی  شامل  این  باشد.  باز  آمریکایی 
ک از  می شود که می توانند به ما در تولید برق پا
منابع غیرهیدروکربنی کمک کنند. ایران در حال 
کتور فعال در نیروگاه هسته ای  حاضر تنها یک رآ
بوشهر دارد. برنامه بلندمدت ما ساخت دست کم 
کتور دیگر است؛ به این معنا که ده ها میلیارد  ۱۹ رآ
دلار قرارداد بالقوه در دسترس قرار دارد. بازار ایران 
که بتواند صنعت  به تنهایی آن قدر بزرگ است 

هسته ای در حال رکود آمریکا را احیا کند. 
 در نهایت

 در نهایت به نظر می رسد که گره کور توافق ایران 
و آمریکا نه بحث غنی سازی اورانیوم و حتی نه 
پرونده های باز مانده ایران در آژانس بین المللی 
انرژی اتمی است بلکه این گره که اخیرا هم به 
خوبی نمایان شده، اقتصاد است. از سوی دیگر 
ایران  در  سرمایه گذاری  برای  هم  آمریکایی ها 
که این بار مورد توجه  درخواست هایی دارند 
ایران قرار گرفته است. موردی که می تواند آینده 
کرات را هم شفاف تر از هر زمانی پیش برده و  مذا

به نتیجه رساند. 

 گزارش»آرمان ملی« از تلاش های وزیر امور خارجه برای توافق بزرگ

  گام بزرگ تهران برای صلح و سرمایه گذاری

رونمایی از بسته 
سرمایه گذاری برای تولید

گردهمایی تبیین   وزیر صمت در 
سیاست ها و راهکارهای تحقق شعار 
سال با رونمایی از بسته سرمایه گذاری 
عنایت  با  داشت:  اظهار  تولید  برای 
، بودجه وزارت صمت  رئیس جمهور
پزشکیان  آقای  زیرا  شد،  بیشتر 
دارند.  تولید  به  ویژه ای   نگاه 
گفت: سال ۱۴۰۳  سید محمد اتابک 
سال پر فراز و نشیبی بود و دولت یکباره 
تغییر کرد، تلاش کردیم برای سال جدید 
برنامه منسجم تری برای تولید داشته 
باشیم و امسال با توجه به شعار سال، 
وظایف وزارت صمت سنگین تر است 
و بخش اعظم تحقق این شعار مرتبط 
با کمک های وزارت صمت است. وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
برای بهبود معیشت و شرایط اقتصادی، 
راهی جز رشد تولید نداریم، گفت: رشد 
تولید اقدام بی عارضه ای است و ما 
فقط با افزایش سرمایه گذاری می توانیم 

میزان تولید را افزایش دهیم. 

برنامه پزشکی خانواده 
درحال اجرا است

وزیر بهداشت و درمان پس از حضور 
در نشست کمیسیون بهداشت مجلس 
در مورد تکالیف وزارت بهداشت در 
اظهار  پیشرفت  هفتم  برنامه  قانون 
داشت: برنامه هفتم و سیاست های کلی 
سلامت، راهنمای اصلی این وزارتخانه 
در ترسیم برنامه های مورد نظر است. 
محمدرضا ظفرقندی با اشاره به دو طرح 
مهم که همراه با حمایت رئیس جمهور 
اجرای آن آغاز شده است، افزود: این 
ح شامل برنامه پزشکی خانواده  دو طر
و نظام ارجاع است و این مسائل به 
کید  برنامه ریزی وسیع نیاز دارد. وی تا
کرد: طراحی برنامه پزشکی خانواده 
رؤسای  و  رئیس جمهور  حضور  با 
دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور 
انجام شده و این برنامه، از نیازهای 
اصلی نظام سلامت محسوب می شود. 
ظفرقندی درباره پرونده الکترونیک 
سلامت خاطرنشان کرد: تلاش وزارتخانه 
این است که تمامی فعالیت های حوزه 
سلامت از جمله نسخه نویسی، اقدامات 
تشخیصی، گزارش ها و خدمات پزشکی 
خانواده در مسیر پرونده الکترونیک 

ثبت و ساماندهی شود. 

رئیس قوه قضائیه: 

 سند ۲۵ ساله ایران و چین می تواند چشم انداز مهمی را رقم بزند
  آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه جمهوری 
اسلامی ایرآنکه به منظور شرکت در بیستمین 
اجلاس رؤسای نظام های قضائی کشورهای 
شهر  به  شانگهای،  همکاری  سازمان  عضو 
هانگژو چین سفر کرده است، صبح دیروز به 
وقت محلی، با »ژانگ جون« رئیس دیوان  عالی 
که عالی رتبه ترین مقام  جمهوری خلق چین 
قضائی چین محسوب می شود، دیدار و گفت وگو 
کرد. حجت الاسلام محسنی اژه ای در جریان این 
دیدار، با قدردانی از طرف چینی به سبب میزبانی 
اجلاسیه قضائی سازمان شانگهای، خطاب به 
رئیس دیوان عالی جمهوری خلق چین گفت: 
سوابق کاری شما نشان می دهد که کلیه مراتب 
درجه های قضائی و تخصصی را طی کرده اید 
کنون به بالاترین مقام قضائی در چین نائل  و ا
شده اید؛ از این لحاظ ما با هم شباهت داریم و 
من نیز در سلسله مراتب مسئولیت های قضائی 
در نظام قضائی جمهوری اسلامی ایران خدمت 
کرده ام. رئیس دستگاه قضا با اشاره به سند 
راهبردی ۲۵ ساله میان ایران و چین و چشم انداز 
، گفت: سند راهبردی ۲۵  مناسبات دو کشور
ساله میان ایران و چین می تواند چشم انداز 
مهمی را در مناسبات دو کشور رقم بزند. وی با 
اشاره به میراث تمدنی گرانبهای دو کشور ایران 
و چین، تصریح کرد: بهره مندی دو کشور ایران و 
چین از تمدنی دیرین و میراث تمدنی گرانبها، 
کمک شایانی به ارتقاء سطح روابط و مناسبات 
تهران و پکن در حوزه های مختلف خواهد کرد. 
محسنی اژه ای اظهار داشت: سطح روابط و 
مناسبات میان ایران و چین رو به پیشرفت است 

و هر دو کشور خواهان استقرار و تثبیت صلح و 
امنیت جهانی هستند. رئیس قوه قضائیه بیان 
داشت: مجموع مشترکات میان ایران و چین و 
 ، مجموعه تحولات و مناسبات میان دو کشور
اقتضا می کند که همکاری ها و معاضدت های 
قضائی و حقوقی میان تهران و پکن افزایش یابد. 
رئیس دستگاه قضا با اشاره به استانداردهای 
دوگانه و بعضاً چندگانه کشورهای مستکبر غربی 
در مواجهه با رخدادهای جهانی اظهار کرد: 
برخی از کشورهای مستکبر غربی در مواجهه 
از  جهانی  رخدادهای  و  پدیده ها  سلسله  با 
جمله در قبال موضوعات تروریستی و حقوق 
بشری، رویکردهایی دوگانه و بعضاً چندگانه 
از این  اتخاذ می کنند و تعریفی خودساخته 
قبیل پدیده ها و رخدادها ارائه می دهند و سعی 
می کنند این تعریف خودساخته را به کل جهان 
دیکته کنند؛ قطعاً نباید اینگونه باشد و ما باید در 
مقابل این رویکرد غربی ها بایستیم. وی با اشاره 
به ظرفیت های بالای کشورهای عضور سازمان 
شانگهای جهت توسعه مناسبات قضائی و 
حقوقی، اظهار کرد: کشورهای عضو سازمان 
شانگهای در زمینه هایی از قبیل مقابله با جرائم 
سازمان یافته، سایبری، قاچاق، پولشویی و 
گسترده تر و  تروریسم نیازمند همکاری های 
اتخاذ روش های روزآمدتری هستند. محسنی 
کرد: ما باید بتوانیم در حوزه  اژه ای عنوان 
مسائل اجتماعی، هر چه بیشتر از ظرفیت های 
مردمی بهره بگیریم و توطئه هایی که برخی دوّل 
مستکبر غربی در صدد پیاده سازی آن ها در 
جوامع و کشورهای مستقل هستند را با همکاری 

کنیم. رئیس قوه قضائیه در  ، خنثی  یکدیگر
جریان این دیدار با اشاره به جنایات فجیع 
رژیم صهیونیستی در غزه بیان داشت: رژیم 
صهیونیستی طی بیش از یک سال و نیم در 
غزه، فجیع ترین جنایات را رقم زده است. این 
رژیم در غزه مرتکب جنایت جنگی شده و به 
صورت هدفمند، غیرنظامیان، آوارگان، بیماران 
و کودکان را مورد هدف قرار داده است. ما باید 
از ظرفیت بالای سازمان شانگهای  بتوانیم 
جهت توقف جنایات مستمر و نسل کشی رژیم 
صهیونیستی در غزه بهره بگیریم. رئیس قوه 
قضائیه جمهوری اسلامی ایران همچنین در 
جریان دیدار »سانجیو خان« مقام عالی  قضائی 
جمهوری هند، با اشاره به ظرفیت های بالای 
سازمان ها و پیمان هایی نظیر »شانگهای« 
کشورهای عضو دو  کرد:  و »بریکس« اظهار 
سازمان و پیمان مهم »شانگهای« و »بریکس« 
عمدتاً از کشورهای متنفذ و اثرگذار در معادلات 
جهانی و منطقه ای هستند؛ فلذا ضرورت دارد 
سطح تعاملات و مراودات اعضای »شانگهای« 
و »بریکس« درخصوص موضوعات و مقولات 
مختلف و چالش های پیش روی جهانی، هر چه 
بیشتر توسعه و گسترش یابد. رئیس دستگاه 
قضا بیان داشت: اعتقاد راسخ جمهوری اسلامی 
که ما در شانگهای و بریکس  ایران آن است 
می توانیم به راهبرد همکاری مشترک برای غلبه 
بر چالش ها و معضلات جهانی به ویژه در سطوح 
امنیتی، نائل آییم. ما می توانیم در حوزه هایی 
که منافع مشترک داریم، سطح مناسبات را هر 

چه بیشتر گسترش دهیم. 


